
UCHWAŁA NR XXIV/130/2020 

RADY GMINY SOCHACZEW 

z dnia 25  listopada 2020 roku 

w sprawie przyjęcia stanowiska dotyczącego zachowania integralności Województwa 
Mazowieckiego 

Na podstawie art. 18 ust.1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 

2020r., poz. 713 z późn. zm) Rada Gminy Sochaczew uchwala co następuje: 

§ 1. Przyjmuje się stanowisko dotyczące zachowania integralności Województwa 

Mazowieckiego w brzmieniu stanowiącym załącznik do niniejszej uchwały. 

§ 2. Zobowiązuje się Przewodniczącego Rady Gminy Sochaczew do przesłania 

niniejszego stanowiska: 

1) Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej; 

2) Prezesowi Rady Ministrów; 

3) Marszałkowi Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej; 

4) Marszałkowi Senatu Rzeczypospolitej Polskiej; 

5) Posłom i Senatorom z województwa mazowieckiego; 

6) Samorządom powiatowym i samorządom gminnym z terenu województwa 

mazowieckiego. 

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

Przewodniczący 
Rady Gminy Sochaczew 

Czesław Ćwikliński 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Stanowisko Rady Gminy Sochaczew 

z dnia 25 listopada  2020 r. 

dotyczące zachowania integralności Województwa Mazowieckiego 

Rada Gminy Sochaczew wyraża swoje stanowisko w sprawie integralności Województwa 

Mazowieckiego i powstrzymania planów podziału Województwa Mazowieckiego na dwa 

odrębne województwa. 

Nasza Gmina jest częścią mazowieckiej wspólnoty regionalnej, którą współtworzymy od 1999 

roku. To również dzięki wysiłkom mieszkańców naszych „małych ojczyzn” Województwo 

Mazowieckie jest w czołówce najsilniejszych gospodarczo regionów europejskich i liderem 

polskich województw. 

Uważamy, że Mazowsze oraz jego mieszkańcy zasługują na szansę dalszego rozwoju 

swojego regionu. Nie godzimy się na arbitralne rozstrzyganie o naszym losie za naszymi 

plecami oraz plecami mieszkańców — członków naszych wspólnot samorządowych.  

Rada Gminy Sochaczew wyraża zaniepokojenie konsekwencjami ewentualnego podziału 

Województwa Mazowieckiego na dwa odrębne województwa. Podział ten doprowadzi do 

poważnych problemów z ich funkcjonowaniem. Konieczność ustanowienia podwójnej 

administracji rządowej i samorządowej niewątpliwie zwiększy wydatki na ten cel. Będą 

musiały powstać i funkcjonować dwa urzędy wojewódzkie, dwa urzędy marszałkowskie, dwa 

sejmiki, podwójne służby podległe wojewodzie i marszałkowi. 

Działania te spowodują ogromne zamieszanie w sferze kompetencyjnej, własnościowej, 

finansowej, opóźnienia w wykorzystaniu i rozliczeniu środków unijnych z perspektywy 

finansowej 2014-2020 oraz w procesie przygotowań do nowej perspektywy finansowej na 

kolejne lata. Opóźnienia te mogą stworzyć potencjalne zagrożenie utraty unijnych środków 

finansowych. Konsekwencją podziału będzie skazanie centralnej części Mazowsza 

(posiadającej wysokie dochody własne) na wpłacanie gigantycznej kwoty tzw. 

„janosikowego”, które zostanie przetransferowane do wszystkich pozostałych 16 

województw. To oznacza, że tzw. Mazowsze regionalne wprawdzie otrzyma swoją część 

„janosikowego”, ale będzie to nieporównywalnie mniej środków finansowych, niż obecnie 

organy Samorządu Województwa Mazowieckiego przekazują na pokrycie wydatków 

związanych z utrzymaniem dróg, organizacją przewozów kolejowych, utrzymaniem instytucji 

kultury i szpitali, zlokalizowanych na tym terenie. 

Podział Mazowsza na dwa odrębne województwa spowoduje przerwanie ciągłości 

dokumentów strategicznych i planistycznych na szczeblu województwa oraz w powiatowych 

i gminnych, które odwołują się do zapisów zawartych w dokumentach rangi wojewódzkiej. 

Rada Gminy Sochaczew pragnie pokreślić, że od 1 stycznia 2018 roku obowiązuje nowy 

podział statystyczny województwa mazowieckiego. Na potrzeby wyliczeń unijnych 

województwo mazowieckie traktowane jest jako dwa odrębne obszary NUTS2: warszawski 

stołeczny i mazowiecki regionalny. Zgodnie z tym podziałem Warszawa może być wyłączona 

z części działań w ramach polityki spójności bez potrzeby trwałego podziału 

administracyjnego na dwa województwa. 

Rada Gminy Sochaczew uważa, że propozycja podziału Województwa Mazowieckiego musi 



zostać poddana szerokim konsultacjom społecznym z mieszkańcami Mazowsza oraz 

uzależniona od wyników tych konsultacji. 

 

 


